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افغانستان در ایرانسرمایه گذاری ۳ میلیارد دلاری 
رئیــس اتاق مشــترک بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران و افغانستان اعلام 
کرد کــه بیــش از ۵۰ درصد شــرکت های 
خارجــی ثبت شــده در ایــران متعلــق به 
افغانستانی هاســت و بیش از ســه میلیارد 

دلار سرمایه در ایران دارند.
به گزارش پایگاه خبــری ایراف، محمود 
ســیادت گفــت تلاش شــده اســت که از 
تشــکل های موضوعــی در حوزه مســائل 
اقتصادی افغانستان اســتفاده کنیم؛ خانه 
صنعت و معدن ایران، اتاق بازرگانی ایران، 
انجمن مدیران صنایع، بخش های کشاورزی 
و دام پــروری، تشــکل های دانش بنیان و... 
همگی تلاش مان این است که طی جلسات 
B۲B (Business-to-Business) که در ماه 
جاری بــرای اعضای ایرانی و افغانســتانی 
فعال خواهد شــد، پیگیری ها و بهره گیری 
از تشکل های تخصصی انجام شود. رئیس 
اتاق بازرگانی ایران و افغانســتان ادامه داد: 
در اتاق مشترک به عنوان پشتیبان و زمینه ساز 
و هماهنگ کننــده حضور فعــال خواهیم 
داشت اما مجری و پیگیر مسائل، تشکل های 
بخش خصوصی خواهند بود. تنها تشکلی 
که به صورت تخصصی درباره افغانســتان 
فعالیت دارد، اتاق مشــترک است. طبیعتا 
هم بیشــترین تعامل را با تجار افغانستانی 
داریم. او توضیح داد: تنها اتباع که به صورت 
بسیار گســترده در ایران حضور دارند، اتباغ 
افغانستان هستند. امروز بیش از ۵۰ درصد 
شــرکت های خارجی که در ایران ثبت شده 
است، شــرکت های افغانســتانی هستند و 
بیشترین سرمایه گذاران خارجی در ایران نیز 
افغانستانی هســتند. طبق ادعای الکوزی، 
معاون اتاق های صنایع و تجارت افغانستان، 
فعالان اقتصادی افغانســتان، بیش از سه 
میلیارد دلار سرمایه در ایران دارند. سیادت 
بر حمایت از فعالان اقتصادی افغانستان و 
اســتفاده از توان آنها برای رونق اقتصادی 
ایران و افغانستان، تأکید کرده و معتقد است 
که تنظیم ارتباطات محیطی افغانستانی ها 
و رفع مشکلات و چالش های آنها در ایران 
باید پیگیری شود. اینها بزرگ ترین سرمایه  ما 

برای آینده ما در افغانستان هستند.

علت قطع اینترنت چه بود؟
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت از 
قطعی ۴۰ درصد از ظرفیت ورودی اینترنت 
بین الملــل خبــر داد و گفت: افت شــبکه 
ارتباطی کشور به زودی برطرف خواهد شد. 
به گزارش مهر، محمد جعفرپور، مدیرعامل 
شرکت ارتباطات زیرساخت، با انتشار پستی 
در صفحه شــخصی خود نوشت: با وجود 
قطعی حــدود ۴۰ درصد از ظرفیت ورودی 
اینترنــت بین الملــل در خاک کشــورهای 
همســایه، با تمهیــدات شــرکت ارتباطات 
زیرســاخت در توزیــع ترافیــک اینترنــت 
بین الملل از دیگر مسیرها، تنها کمتر از نیمی 
از این افت در شــبکه ارتباطی کشــور دیده 
می شــود. معاون وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات تأکید کرد: این اختــلال به زودی 

برطرف خواهد شد.

شرایط حساس بازار جهانی طلا
قیمت جهانی طلا روز چهارشــنبه (۱۰ 
جــولای) ثابت مانــد و ســرمایه گذاران به 
دنبال داده های کلیــدی تورم ایالات متحده 
هســتند که می تواند مسیر نرخ بهره فدرال 
رزرو را روشــن کنــد. به گزارش ایســنا، هر 
اونــس طلا تغییــر چندانی نداشــت و به 
دوهزارو ۳۶۵ دلار و ۹ ســنت رسید. قیمت 
طلای آمریــکا بــا ۰.۲ درصــد افزایش به 
دوهزارو ۳۷۲ دلار و ۶۰ ســنت رسید. جروم 
پاول، رئیس فــدرال رزرو، در ســخنانی به 
کنگره گفت کــه تورم در ماه های اخیر رو به 
بهبود بوده اســت و داده های خوب بیشتر، 
باعث تقویت سیاســت های پولی سست تر 
می شــود. با این حــال او بــه قانون گذاران 
گفت که نمی خواهد «هیچ سیگنالی درباره 
زمان بنــدی هر اقدام آینــده» درباره نرخ ها 
 ،FedWatch ارســال کند. بر اســاس ابــزار
در حال حاضــر معامله گــران ۷۳ درصــد 
احتمال کاهش نرخ را در ماه سپتامبر دارند. 
جذابیت شــمش های بدون بازده زمانی که 
نرخ های بهره پایین تر اســت، بیشتر خواهد 
بود. تمرکز بــازار اکنون بــر روی داده  های 
شــاخص قیمت مصرف کننده است که در 
روز پنجشنبه منتشر می شود. داده های روز 
سه شنبه نشان داد که اعتماد کسب وکارهای 
کوچک ایالات  متحده در ماه ژوئن به بالاترین 
حد در شــش ماه گذشته رســیده است، اما 
نگرانی هــای تورمی همچنــان ادامه دارد. 
شورای جهانی طلا روز سه شنبه اعلام کرد 
صندوق های قابل  معامله در بورس طلا با 
پشتوانه فیزیکی برای دومین ماه متوالی در 
ماه ژوئن به دلیل اضافه شدن به دارایی های 
صندوق های بورســی اروپا و آســیا شاهد 

جریان های ورودی بودند.

مراسم قرعه کشی طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و طرح 
خودرو فرسوده محصول بهمن موتور، ریسپکت ۲ برگزار شد.

  بهمن موتور با هدف افزایش عرضه به بازار و تأمین نیاز مشتریان، فروش 
محصول ریسپکت ۲ را در قالب طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و 
طرح خودروهای فرسوده آغاز کرد؛ مراسم قرعه کشی این مرحله از ثبت نام 

با حضور نهادهای نظارتی برگزار شد.
در ایــن مرحلــه از فروش، ۵۰ هــزار و ۲۳۰ نفر اقدام بــه ثبت نام کردند. 
با توجه به اســتعلامات گرفته شــده، چهار هزار و ۷۷۰ نفــر در طرح جوانی 
جمعیت واجد شرایط شناخته شدند و ۴۵ هزار و ۴۶۰ نفر فاقد شرایط بودند.
کل متقاضیان طرح فرســوده پنج هــزار و ۲۵ نفر بودند کــه با توجه به 
اســتعلامات گرفته شــده، هزار و ۳۲۶ نفر فاقد شرایط و ســه هزار و ۶۹۹ نفر 

واجد شرایط شناخته شدند.
گفتنی اســت براســاس اصلاحیه قانون ســاماندهی صنعت خودرو که 
بهمن ۱۴۰۱ ابلاغ شد، بهمن موتور ۵۰ درصد از فروش خود را به طرح جوانی 
جمعیــت و حمایت از خانواده و ۲۰ درصــد از فروش را به متقاضیان طرح 

خودروهای فرسوده اختصاص داد.

اختلاف دو سازمان دولتی یعنی بانک مرکزی و سازمان غذا  و  دارو در حوزه 
دارو باعث شــده است مردم سرگردان شــوند و به بازار سیاه روی بیاورند. 
به گزارش آنا شــرکت ها برای اینکه بتوانند ارز بگیرند، مجبور هستند که تعهدات 
قبلی خود را برطرف کنند. شرکت های تولیدکننده و واردکننده که با ارز چهار هزارو 
۲۰۰ تومانــی و ۲۸ هزارو ۵۰۰ تومانی کالا وارد می کننــد، برای گرفتن ارز دوباره باید 

تعهدات قبلی خود را انجام دهند.
تعهدات قبلی حتما باید از طرف اداره کل سازمان تجهیزات پزشکی تأیید شود 
و مســلم شــود که کالایی که ارز آن از طرف شرکت گرفته شــده است، چه برای 
خرید مواد اولیه، چه برای واردات کالای خریداری شده با همان قیمت مصوب به 
فروش رسیده است و این موضوع طی فهرستی که سازمان غذا  و  دارو و رئیس کل 
ســازمان غذا و دارو به رئیس بانک مرکزی اعلام می کند، مشخص می شود. بانک 
مرکزی بعد از اینکه فهرست را دریافت می کند، به بانک های عامل دستور می دهد 

پرداخت ارز را به شرکت ها، تولیدکنندگان و واردکنندگان پرداخت کند.
از فروردین ۱۴۰۳ به دلیل اختلاف نظری که معلوم نیســت برای چه و در چه 
زمینه ای بین ســازمان غذا و دارو، اداره کل تجهیزات پزشــکی و بانک مرکزی به 
وجود آمده اســت، بانک مرکزی هیچ فهرستی را قبول نکرده و نمی کند و ظاهرا 
اختلاف  نظری جدی به وجود آمده اســت. این در حالی اســت کــه در چهار ماه 
گذشــته هیچ رفع تعهدی از شــرکت ها که وظایف خود را انجام داده اند و عملا 
هیچ تعهدی ندارند، صورت نگرفته است و تعهدات شرکت ها خاک می خورد. از 
آنجایی که رفع تعهد ها زمان مشخصی دارد و شش ماه تا یک سال است، خیلی 
از شرکت ها که از اردیبهشت یا خرداد سال قبل ارز گرفته اند تا امروز باید رفع تعهد 
آنها صورت می گرفــت و چنانچه رفع تعهد آنها انجام نشــود، نمی توانند ارزی 
دریافت کنند و عملا کار واردات و تولید آنها قطع خواهد شــد؛ چراکه نمی توانند 
ماده اولیه وارد کنند یا وارداتی انجام دهند. این در صورتی اســت که گاهی نیز ارز 
داده می شود، اما بانک مرکزی یا بانک عامل اعلام می کند که شما از سال گذشته 
تعهد انجام  نشده دارید و تا این تعهد برطرف نشود، نمی توانید ارز جدید دریافت 
کنیــد یا اینکه بانک مرکزی بــه تولیدکننده یا واردکننده ســرگردان اعلام می کند 
می توانید ارز دریافت کنید، اما وثیقه های سنگین یعنی معادل ارز ۶۰ هزار تومانی یا 
نرخ آزاد از شرکت ها وثیقه بگذارید. فرض را بر این می گذاریم که شرکتی بخواهد 
صــد هزار یورو ارز دریافت کند باید صد هزار یــورو ضرب در ۶۴ هزارو ۷۰۰ تومان 
که در بازار اعلام شــده است، وثیقه بگذارد (چک، سفته یا ملک) تا اینکه شرکت 
مدنظر بتواند ارز چهارهزارو ۵۰۰ تومانی دریافت کند و همان کالا را با نرخ مصوبی 
که ســازمان غذا و دارو یا اداره کل تجهیزات پزشــکی اعلام کرده است، بفروشد 
و با نیم نگاهی به این اعداد و ارقام کاملا مشــخص اســت کــه چرا تولیدکننده و 
واردکننده های تجهیزات پزشــکی و آزمایشگاهی دســت از کار کشیده اند؛ چراکه 
به قول خودشــان این نوع دریافت ارز برای آنها ســود مالی به همراه ندارد. این 
درحالی است که شرکت ها مقصر وضعیت پیش آمده نیستند و دو سازمان دولتی 
که با یکدیگر دچار اختلاف شده اند، باعث شده اند دود این موضوع به چشم مردم 
برود که متضرر اصلی آنها هســتند. جالب اینجاست که کسی بر قاچاق کالا های 
مصرفی تجهیزات پزشکی نظارتی ندارد و قاچاق کالا ها بیشتر از کشور های ترکیه، 
عراق و امارات و کشــور های حاشــیه خلیج فارس به صورت کاملا مشخص وارد 
می شود. انگار بازاری شبیه به بازار ناصر خسرو به وجود آمده است و همان طور که 
مردم برای تهیه دارو های کمیاب که گاهی تاریخ گذشته هم هستند و فروشندگان 
ســود زیادی به جیب می زنند، در بازار تجهیزات پزشکی هم رقم خورده است و 

بیمار بخت برگشته برای تهیه کالای مصرفی خود به هر جایی چنگ می اندازد.
مودت همایی، سرپرســت معاونت برنامه ریزی اداره کل تجهیزات پزشکی، در 
این زمینه گفت: موضوع مربوط به قالب و نحوه اعلام ایفای تعهدات شــرکت ها 
به بانک مرکزی اســت که در این باره موضوع در هیئت وزیران تعیین تکلیف شــد 
و بــه زودی اعلام و تعیین تکلیف می شــود. البته موضوع فقــط مربوط به وزارت 

بهداشت نیست و دیگر وزارتخانه ها نیز این مسئله را دارند.

شــرق: تابســتان هنوز به نیمه نرســیده که قطع مکرر برق 
خانگــی صدای بســیاری از کاربران را در شــبکه های اجتماعی 
درآورده اســت. کاربرانی که می گویند در گرمای تابستان با قطع 
برق مواجه شده اند، یا قطع برق در کار روزمره آنها اختلال ایجاد 
کرده اســت. ماجرا به همین جا محدود نمی شــود و کمبود برق 
موجب تعطیلی ادارات ۱۳ استان در روز پایانی هفته کاری شده 

است.
این در حالی اســت که شــرکت توانیر اقدام به ارسال حجم 
انبوهی پیامک برای مشــترکان برق کرده و به آنها درباره مصرف 
برق هشــدار داده اســت. همچنین خبرها حاکی از آن است که 
قطع برق، فرایند تولید در کارخانه سایپا را مختل کرد و ساعت ها 
کارگران بــی کار و بلاتکلیف بودند. قطعــی پیاپی برق در قطب 
صنعتی تهران، جاده مخصوص که محل اســتقرار بســیاری از 
صنایع و کارخانه های باســابقه و قدیمی بــوده، صنایع را دچار 
مشــکل اساســی کرده اســت. با این حال ناترازی تولید و عرضه 
انرژی تنها به صنعت برق خلاصه نمی شود و کشور در روزهای 
ســرد با ناترازی گاز و در روزهای نزدیک به تعطیلات ســال نو با 
ناترازی بنزین مواجه می شــود. هرچند که کارشناســان معتقد 
هســتند ســوی خطرناک تر ناترازی انرژی نه مصارف خانگی که 
مصارف صنعتی اســت و سبب می شــود تولید و اقتصاد کشور 

تضعیف شود.

قطع گسترده برق
هنوز تابستان به نیمه نرسیده، کمبود برق ادارات ۱۳ استان را 

در روز پنجشنبه ۲۱ تیر ماه تعطیل کرده است.
ایســنا گزارش داد تقاضای مصرف برق کل کشــور به بیش 
از ۷۷ هزار مگاوات رســید و با توجه بــه پیش بینی افزایش دما 
احتمالا همچنان روند مصرف صعودی باشــد؛ موضوعی که در 
روزهای اخیر خاموشی های پراکنده  را رقم زده و حالا وزارت نیرو 
ناچار شده است برای حفظ پایداری شبکه برق ادارات استان های 
ســمنان، زنجان، خوزستان، قم، بوشــهر، مرکزی، اصفهان، یزد، 
سیستان و بلوچســتان، چهارمحال و بختیــاری، کرمان، خراســان 

جنوبی و لرستان را در روز پنجشنبه تعطیل کند.
همچنیــن از ابتدای تیرماه بســیاری از شــهروندان در نقاط 
مختلف کشور از تجربه قطعی چندساعته منازل و دفاتر کار خود 
گــزارش داده اند و بارها کمبود برق در تابســتان و کمبود گاز در 

زمستان خط تولید صنایع را مختل کرده است.
ایــن ماجرا تنها به صنعــت برق و گاز خلاصه نمی شــود و 

ناترازی بنزین در مقاطعی از سال خبرساز شده است.
در این بیــن امــا، نهادهــای متولــی به جــای پرداختــن به 
واقعیت ناترازی انــرژی و علل آن، گاه و بــی گاه توپ را به زمین 
مصرف کننــدگان انداخته انــد تا از خود سلب مســئولیت کنند و 
اوضاع هر ســال بد و بدتر شده و شرایط به سهمیه بندی انرژی و 
سوخت رسیده اســت. چندی  پیش غلامرضا دهقان ناصرآبادی، 
نماینده مجلس شــورای اســلامی با یــادآوری اینکه عدم النفع 
حــدود ۱.۷ میلیارد دلاری پتروشــیمی ها و فولادی ها در ســال 
گذشته به سبب قطع گاز صنایع عمده یکی از نتایج و پیامد های 
مســئله ناترازی گاز در چهار ماهه سرد ســال است، خبر داد که 
پیش بینی می شــود امسال بیش از دو میلیارد دلار واردات بنزین 
داشته باشیم که این هزینه به صورت تقریبی معادل احداث یک 

پالایشگاه با ظرفیت ۱۰۰ هزار بشکه در روز است.

راه نجات بهینه سازی
حــالا در چنین شــرایطی ســکان اقتصاد و انرژی کشــور به 
دســت دولت چهاردهم سپرده شــده اســت. دولتی که وارث 
ناترازی دســت کم ۱۰ هزار مگاواتی برق و کسری گاز روزانه ۳۰۰ 
میلیون مترمکعب است اما در این وضعیت، اولویت های دولت 

چهاردهم برای رفع ناترازی انرژی چه می تواند باشد؟

آرش نجفــی، رئیــس کمیســون انــرژی اتــاق بازرگانی و 
غلامحسین حســنتاش، کارشناس ارشد انرژی، پاسخ این پرسش 

را بهینه سازی می دانند.

نجفــی معتقد اســت بــرای اینکــه بدانیم اولویــت دولت 
چهاردهم در زمینه انرژی چیست؟ ابتدا باید علل ناترازی فعلی 
بررسی شود. به گفته او در دولت حسن روحانی و سپس ابراهیم 
رئیسی سیاستی برای حمایت از تولیدکنندگان برق شکل نگرفت 

تا تولیدکنندگانی که در گذشــته سرمایه گذاری می کردند، بتوانند 
این مســیر را ادامه دهند تا آنجا که بسیاری از این سرمایه گذاران 
از صنعت برق خارج شــدند و سرمایه هایشان را به صنایع دیگر 

بردند یا از کشور خارج کردند.
او در گفت وگو با «شــرق» توضیح می دهــد: «دلیل این بود 
کــه دولت به موقع بــا تولیدکنندگان برق تسویه حســاب نکرد و 
قیمت خرید برق تضمینی را اصلاح نکرد؛ مجموع این شــرایط 
باعث شد ســرمایه گذاران زیان ببینند آن هم درحالی که صنعت 
نیــروگاه داری در جهان به عنوان صنعتی که انتفاع و بازگشــت 
ســرمایه مناسب دارد، شناخته می شــود. همین روند باعث شد 
صنعت نیروگاه داری ایران تنوع و توســعه پیدا نکند و به شرایط 

فعلی برسد».
نجفی می گوید که تولید بــرق در حدی در تنگنا قرار دارد که 
در حال حاضــر نمی توان نیروگاه های برقابی را به طور کامل مورد 
بهره برداری قرار داد چون ممکن است کشور در شهریور و ابتدای 
پاییز با کمبود آب مواجه شــود. بنابراین دولت ناچار اســت که 
ذخایر آبی را برای تأمین آب کشور حفظ کند. علت هم فقط این 

است که منابع آبی کشور به درستی مدیریت نشده است.
او می گویــد: «دولــت باید چند محــور را مــورد توجه قرار 
دهــد؛ اول اینکه در حال حاضــر شــرایط در نیروگاه های فعلی 
بسیار بد اســت پس باید حتما نیروگاه های کم کارآمد و ناکارآمد 
را به مرور از مــدار خارج کنیم، چون ایــن  نیروگاه ها گاز فراوانی 
مصــرف می کنند ولی راندمان پایین دارند. بنابراین در شــرایطی 
که کشــور با کمبود گاز مواجه است، لازم است نیروگاه هایی که 
راندمــان زیر ۳۰ درصــد دارند در وهله اول و ظرف دو ســال از 
مدار خارج شــوند. پس از آن به ســراغ نیروگاه هایی با راندمان 
زیر ۳۰ و ۴۰ درصد بازدهی برویم. هم زمان باید با ســرعت جذب 
سرمایه صورت بگیرد تا نیروگاه ها سیکل ترکیبی شوند و راندمان 
آنهــا بالا برود. علاوه بر این، باید سیاســت غلطی که طبق آن به 
واحدهای تولیدی و صنایع اجبار می شــود که نیروگاه داری کنند، 
اصلاح شود. ما باید سرمایه جلب کنیم و با سیاست های تشویقی 
تولیدکنندگان بــرق و نیروگاه داران را بــه کار بیاوریم نه با اجبار 
سایر بخش ها، چون این یک تخصص مجزاست. اینکه تولیدی ها 
نیروگاه دار شوند موجب می شــود نیروگاه هایی اکثرا کم راندمان 

و بی کیفیت داشته باشیم که فقط هزینه تولید را بالا می برند».
رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانــی همچنین تأکید دارد 
که وزارت نیرو باید از کاســبی و بنگاه داری دســت بردارد و تنها 
تنظیم گر فضای توزیع برق کشــور باشــد و ادامه می  دهد: «الان 
مشخص نیست شرکت های برق، پول ناشی از فروش برق را چه 
می کننــد و باید دولت چهاردهم تحقیق و تفحصی جدی در این 
زمینه داشته باشــد که شرکت های برق چگونه منابع مالی  خود 
را توزیع می کنند؟ چراکه در حال حاضر هیچ یک از این شــرکت ها 
پاســخ گوی دولت و یا مجلس نیســتند و فقط به هیئت عامل و 
هیئت مدیره و مجامع خود پاسخ می دهند. این درحالی است که 
بخش عمده ای از ثروت و منابع مالی کشور اینجا به طور نامعلوم 
و غیرهدفمند در راستای توسعه صنعت برق هزینه می شود. به 
این معنا که خرج حقوق و پاداش و... می شــود و اصلا شــفاف 

نیست».
نجفی در ادامه با تأکید بر اینکه «دولت باید سعی کند فضای 
امن سرمایه گذاری ایجاد کند تا سرمایه های خرد را برای احداث 
نیروگاه های بزرگ جمع کند» اضافــه می کند که هم زمان با این 
مسائل، سیاســت کاهش مصرف برق با تغییر تجهیزات خانگی 
و ادارات بســیار حائز اهمیت است؛ مثلا کشور در زمستان کمبود 
بــرق جدی ندارد و علت کمبود برق در تابســتان سیســتم های 
سرمایشــی مورد اســتفاده اســت. بنابراین باید بازنگری جدی 
روی ســاختمان ها از جهت عایق کاری و سیستم های سرمایشی  
انجام شود. او معتقد اســت که دولت باید سرمایه گذاری کند تا 
سیستم های سرمایشی جدید و نوین با کارآمدی بالا و مصرف کم 
را برای مردم فراهم آورد. سپس هزینه آن را به صورت اقساطی 

و روی قبوض برق مشترکان بازستاند.
نجفی در پاســخ به اینکه بودجه لازم برای این کار چطور باید 
فراهم شود، می گوید: «بخش خصوصی می تواند مدل های مالی 
به دولــت ارائه کند تا این بودجه را تأمیــن کند. اینکه می گویند 
بودجــه نداریم بهانه اســت، چگونــه بودجه برای بســیاری از 
امــورات غیرضروری دارند؟ هزینه اصلاح این وضعیت، به اندازه 
یک سوم احداث یک نیروگاه نمی شــود. ضمن اینکه مگر قانون 
مولدسازی تعریف نشده است؟ این بهترین راه مولدسازی است 

که بهینه ســازی رخ می دهد و باید توجه کــرد که صرفه  جویی 
انرژی نوعی ســرمایه گذاری اســت که ظرف سه  چهار سال پول 
آن به خزانه کشور برمی گردد. دولت باید توجه کند که هر مقدار 
در بهینه سازی سرمایه گذاری کند یک تجارت پرسود و پرمنفعت 
است چون به زودی ســرمایه بازمی گردد و از آن به بعد مستمرا 

سود است».

اولویت گذاری توسعه انرژی های تجدیدپذیر
او می افزایــد: «یکی از پروژه های جــدی دیگری که می تواند 
کشــور را از ناتــرازی انــرژی نجــات دهــد، ســرمایه گذاری در 
پنل هــای خورشــیدی و ایجــاد نیروگاه های تجدیدپذیر اســت. 
درحال حاضر مشــخص نیست دولت بر چه اساسی ممنوعیت و 
دستورالعمل های غلط و ناکارآمد در حوزه تجهیزات تجدیدپذیر 
ابــلاغ کرده اســت. دولت بایــد هرگونه هزینه گمرکــی را برای 
واردات پنل های خورشــیدی و تجهیزات نیروگاه های تجدیدپذیر 
حذف کند و سیاست تشویقی بگذارد اما متأسفانه شاهد هستیم 
که برای واردات این تجهیــزات محدودیت های متعددی ایجاد 
شده است. بدیهی اســت که صنعت خورشیدی کشور صنعتی 
نوپاســت پس مسلما هر شرکتی در این صنعت فعالیت می کند 
هم نوپاســت اما گمرک می گوید چون شــرکت نوپاســت بیشتر 
از ۱۰۰ یــا ۲۰۰ هزار دلار اجازه واردات نــدارد آن هم درحالی که 
احداث هر مگاوات نیروگاه حداقــل ۶۰۰ هزار دلار هزینه دارد و 
حداقل ۳۵۰ هزار دلار آن، هزینه تجهیزات وارداتی است. بنابراین 

دولت چهاردهم باید فوری به این موضوع توجه کند».
به گفته رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی ایران برای حل 
مشــکل ناترازی گاز هم پیش از هر چیز بایــد بخاری های گازی 
نامناســب تعویض شــود و بحث پنجره های دوجداره به شکل 

جدی تری در تمام منازل کشور پیگیری شود.
به باور او بهینه ســازی مصرف انرژی باید اولویت اول دولت 
چهاردهم باشــد اگر نه با افزایش تولید نمی توان به شبکه پایدار 
انرژی رسید چون شدت مصرف هم زمان با افزایش تولید، بیشتر 
می شــود؛ بنابراین «اگر تولید میادیــن گازی را حتی با ۶۰ میلیارد 
دلار افزایش سرمایه بالا ببریم، شش یا نهایتا هفت سال وضعیت 
تأمین انرژی در حالت پایدار است و دوباره کشور با ناترازی انرژی 
مواجه می شــود. بنابراین دولت باید بــه هدررفت انرژی توجه 

ویژه ای داشته باشد».

مدیریت اصولی تقاضا و مصرف
غلامحسین حســنتاش، دیگر کارشــناس انرژی در پاسخ به 
اینکه دولت چهاردهم برای حل مشــکل ناترازی انرژی چه باید 
بکند؟ پاسخی مشابه نجفی دارد. او به «شرق» می گوید: «به نظر 
من مهم ترین اولویت دولت پرداختن به مدیریت تقاضا و مصرف 
است. براساس بررسی های انجام شده، برای رسیدن به وضعیت 
مطلوب از نظر شاخص شدت انرژی باید ارتقای بهره وری را حتما 
در دســتور کار قرار داد و این مســئله می توانــد به اندازه  بیش از 
۲٫۵ میلیون بشکه نفت خام انرژی را آزاد کند. مهم تر اینکه، این 
اقدام آثار مثبت زیست محیطی دارد و لذا به باور من تا به سطح 
مطلوبــی از این نظر نرســیده ایم تولید بیشــتر حامل های انرژی 

اولویت ندارد».
این کارشــناس تأکید می کند که برای ارتقای بهره وری انرژی 
باید از راهکارهای غیرقیمتی استفاده کرد که به مردم فشار نیاید 
ضمن اینکه به اندازه کافی قوانین و مقررات و تکالیف برنامه ای 
در این رابطه وجود دارد که اجرا نشده است. بنابراین در این راستا 
دولــت باید به صنایع و مردم در جهــت ارتقای بهره وری انرژی 

کمک کند.
حســنتاش همچنین معتقد است که عرضه بهینه انرژی باید 
برنامه ریزی و مدیریت شود. از جمله اینکه بردن همه حامل های 
انــرژی به همــه مناطق کشــور خصوصا بــا توجه بــه هزینه 
زیرســاخت های انتقال و توزیع منطقی نیست و باید با توجه به 

آمایش سرزمین و منطق اقتصادی انجام شود.
او همچنیــن می گویــد: «اقدام ملی جــدی در زمینه ارتقای 
بهره وری تا ســال ها می تواند نیازهــای جدید و افزایش تقاضای 
متناسب با رشد اقتصادی را پاسخ دهد ولی در کنار آن اگر تولید 
بیشــتر انرژی لازم باشــد، باید اولویت به انرژی های تجدیدپذیر 
و خصوصــا نیروگاه های خورشــیدی داده شــود خاصه اینکه با 
توســعه تکنولوژی قیمت تمام شده برق این نوع نیروگاه ها بسیار 

پایین آمده است».

کمبود برق در ابتدای تابستان ادارات ۱۳ استان را تعطیل کرد و بسیاری از صنایع و منازل را به خاموشی کشاند

گره ناترازی انرژی
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